

ACTA del consell de barri de Volpelleres

Dia: Dimecres, 22 de maig de 2024
Hora: de 18h a 20.15h
Lloc: Biblioteca Miquel Batllori, Volpelleres
Sessió: 1a sessió del mandat, sessió de constitució

Hi assisteixen:

Presidència

Sr. Josep Maria Vallès Navarro, alcalde de l'Ajuntament de Sant Cugat del Vallès
Sr. Jordi Puigneró Ferrer, president del consell

Per part de l'Ajuntament

Sr. Francesc Duch Altet, regidor de Participació Ciutadana
Sra. Marina Casals Tres, sots directora de Participació Ciutadana
Sra. Laura Solà, directora de la biblioteca Miquel Batllori
Sra. Helena López Macho, síndica de Greuges
Sr. Oriol Arechavala Roé, tècnic de Participació Ciutadana
Sra. Ester Castanyer Corominas, tècnica de Participació Ciutadana
Sra. Laura Gordo Laguna, Servei d'Acció comunitària
Sra. Carlota Par Puig, Servei d'Acció comunitària
Sra. Maria Franquesa Oller, adjunta a alcaldia
Sra. Esperanza del Pino Budia, administrativa síndica de Greuges
Sra. Olga Sentís Barja, Participació ciutadana

Per part dels grups municipals

Sra. Cristina Paraira Beser, Grup polític JUNTS
Sr. Lluís Soler Turu, Grup polític ERC
Sr. Joan Carles de Blas, Grup polític PSC
Sra. Anna Lemkow, Grup polític COMUNS
Sr. Pol García, Grup polític CUP
Sr. Jordi Guirado, Grup polític VOX
Sra. Sara Barrera, Grup polític PP

Per part de les entitats

Sra. Silvia Vallès, AVB Volpelleres
Sra. Maria Torné, AVB Volpelleres
Sra. Margarita Vila, AVB Volpelleres
Sr. Claudio Verdú, Associació de veïns de Can Barata
Sr. Ignasi Corretger, Associació Txoco Vulpes

Per part de la ciutadania

Sr. Carles Minuesa, Sr. Oscar Peñalba, Sr. Marc García Rodríguez, Sr. Ignasi Gairin, Sra. Marina Alcoberro, Sra. Gina Tost, Sr. Jesús de la Varga, Sr. Bart Monserez, Sr. Alex Rosell, Sr. Josep Arcas

Per part de la premsa

Sra. Sílvia González, Cugat Media, Sr. Pau Vázquez, TOT Sant Cugat

Ordre del dia:

L'ordre del dia serà el següent:

1. Benvinguda
2. Constitució del Consell de Barri de Volpelleres
3. Explicació del funcionament del Consell i canals de comunicació del barri
4. Nomenament de l'equip de presidència
5. Informacions de presidència.
6. Projectes del pressupost participatiu i altres projectes comunitaris al barri
7. Reunions i grups de treball del consell de barri
8. Proposta de Grups de treball del Consell de Barri
9. Torn obert

Desenvolupament de la sessió:

1.Benvinguda

El Sr. Vallès dona la benvinguda a la constitució del consell i informa que l'hauria de presidir el Sr. Brugaroles però per raons de salut no ha pogut venir i el seu lloc, temporalment, l'ocuparà el Sr. Puigneró. Exposa que el consell de barri ha de ser un punt de trobada. Comparteix que s'han anat tractant temes com l'escola i s'han fet reunions amb les associacions de veïns. Del consell s'espera col·laboració.

2.Constitució del Consell de Barri de Volpelleres

El Sr. Puigneró explica que es posa en funcionament aquest consell més tard que els altres perquè s'han reorganitzat els consells del centre; fa una lectura de tots els barris que agrupa: Volpelleres, Sant Domènec Oest, La Guinardera, Roquetes, Can Sant Joan Sud, Can Sant Joan Nord, Galliners i Can Barata; dels vocals de les entitats que en formen part que són: la Sra. Sílvia Vallès de l'Associació de veïns del barri de Volpelleres, la Sra. Núria Galofré de l'AFA de la Mirada, el Sr. Claudio Verdú de l'Associació de veïns i propietaris de Can Barata, el Sr. Àngel Josep Garcia de Veïns de Sant Domènec i el Sr. Ignasi Corretger de l'Associació Txoco Vulpes; i dels representants polítics i la síndica de Greuges.

3.Explicació del funcionament del consell i canals de comunicació del barri

El Sr. Duch exposa que Volpelleres és un barri nou i ple d'energia i avui es constitueix però ja s'ha treballat en sessions. El consell implica una relació propera entre ciutadania i ajuntament i també hi ha el Servei d'acció comunitària. Comparteix els canals de comunicació: WhatsApp: Bit.ly/CBVolpelleres; el correu electrònic: volpelleres@santcugat.cat; el correu electrònic de la

Sra. Gordo: lauragordo.ic@santcugat.cat ; i l'adreça del butlletí: [Bit.ly/butlleti-barris](https://bit.ly/butlleti-barris). A més, avui es fan proves per retransmetre en directe i poder participar des de casa.

4.Nomenament de l'equip de presidència

El Sr. Puigneró manifesta que cal escollir una sots presidència i una secretaria i obre les propostes a presentar-s'hi, també cal escollir un representant per al consell de ciutat. En el proper consell es votaran les propostes.

5.Informacions de presidència

El Sr. Puigneró fa la relació de l'estat dels projectes:

5.1 Carril bici de la carretera de Rubí, s'ha fet el 1r tram i es començarà el 2n tram

5.2 Pas sota l'autopista AP7, es preveu la fi de les obres aquest estiu

5.3 Passarel·la de vianants AP7 Can Sant Joan, ho està fent l'AMB

5.4 Obres d'estabilització de la masia de Can Canyameres, s'avança amb la restauració

5.5 Estany de la Guinardera, millora paisatgística i ecològica (fase II), s'obrirà al veïnat

La Sra. Vallès pregunta què vol dir aixecament topogràfic de la masia.

El Sr. Duch respon que ha calgut desenrutar i apuntalar per poder fer els plànols.

6.Projectes del pressupost participatiu i altres projectes comunitaris al barri

La Sra. Casals explica que s'estan tirant endavant els projectes i s'enviarà la presentació dels pressupostos participatius. Els pressupostos 2020-2021, els projectes en verd estan finalitzats i els grocs per finalitzar que són: Plantació d'arbrat, no s'ha pogut finalitzar per la sequera però s'espera poder-lo acabar a l'hivern i Camins escolars afecta a totes les escoles de la ciutat. Els pressupostos 2022-2023 s'han fet reunions, s'estan redactant, queda pendent el projecte del Mercat de 2a mà que ja s'ha fet una edició amb la implicació de l'Associació de veïns. En entrar en detall: 1.Camins escolars s'ha treballat amb la comunitat educativa des de l'octubre, s'ha fet un qüestionari per recollir els hàbits, amb 1.500 respostes i elaboració de plànols amb l'ajuda dels alumnes i col·lectius. S'han acordat unes línies de consens. Anuncia dues dates, 4 i 11 de juny, per a reunions amb la comunitat educativa i anima a participar; 2.Pacificació de Can Bellet, tres intervencions per pacificar; 3.el Niu de bústies a Can Barata va endavant.

La Sra. Gordo explica el projecte de l'Espai Nadó a les biblioteques que té com a objectiu fomentar la primera lectura dels infants i es fa amb la biblioteca.

La Sra. Solà afegeix que és un projecte que es fa a la biblioteca perquè és l'únic espai on les famílies es poden trobar ja que és un barri on hi ha pocs equipaments públics i es fa amb col·laboració amb altres serveis del territori.

La Sra. Gordo explica el Mercat de 2a mà, s'ha fet un grup de treball intensiu, s'ha fet la primera edició al març i es vol que continuï.

La Sra. Vallès demana més diners per part de l'Ajuntament. Demana que s'ajudi a la publicitat posant pancartes i pamflets.

La Sra. Gordo comparteix que el punt on col·labora la biblioteca, el mercat i l'associació de veïns és el punt d'intercanvi de llibres. Està ubicat al mercat i l'objectiu és promoure la lectura al barri. S'ha fet la primera edició de l'activitat de Sant Jordi i ha anat bé.

El Sr. Puigneró pregunta si hi ha intervencions respecte dels punts anteriors.

El Sr. Corretger dona l'enhorabona per l'encarrilament dels pressupostos i per les reunions que s'han fet. Comenta diversos punts: 1. el pump track no es veu a la graella, pregunta què ha passat perquè tot anava a aquest barri i es va dividir en dos i ara s'han quedat sense res, vol que es doni una volta a la proposta, si se'n va al barri de Mira-sol, que es repensi; 2.l'entorn de l'estany de la Guinardera hi havia l'entorn d'un roure i està igual i amb balles rovellades, hi havia 50.000 euros. Demana que es respecti el que ha sortit votat.

La Sra. Torné exposa diversos temes: 1.el pump track està disgregat, si es vota una cosa s'ha de fer i si no és possible, cal pensar en un projecte global; 2.l'estany de la Guinardera no és accessible; 3.del parc de la Guineu cal asseure's i parlar en projectes que durin per sempre; 4.pregunta si han sobrat diners i si es poden usar per a altres coses. Demana transparència a nivell econòmic.

Respostes

El Sr. Puigneró respon que està d'acord en què es respecti el projecte tot i que poden sorgir dificultats i quant a la transparència no és possible quedar-se els diners sobrants de cada àmbit ja que Economia ho reparteix en remanents.

La Sra. Casals informa que el pump track es va votar al conjunt del centre i la comunitat usuària de l'skate va considerar que aquest es podia fer a la pollancreda i el pump track al parc de la Guineu però allà hi ha afectació de línies elèctriques, i com calen dues condicions: l'amplada i un terreny pla no s'ha pogut ubicar en cap terreny del barri però sí darrere del Turó de Can Mates que és un aparcament en desús; ara s'està pendent de la ubicació. Quant al roure s'han posat pilones i cartell però es comprovarà. Es farà un recull de costos finals, però aquest any és excepcional, hi ha pocs diners, però la voluntat era no frenar i expressa la sort de comptar amb les aportacions dels presents. Quan sigui possible, es tornarà a impulsar.

La Sra. Vallès demana una visió de futur i de planificació, que es faci pas a pas i el resultat que sigui l'esperat.

El Sr. Puigneró aclareix que cal fer una mirada de ciutat, més enllà del barri.

El Sr. Verdú pregunta pel gimnàs a l'aire lliure de Can Barata, quan es tindrà la segona fase.

La Sra. Casals explica que es va plantejar el projecte als veïns i van sorgir unes preocupacions i es van posar uns elements. És una excepcionalitat i es veurà com es farà la 2a fase.

7. Reunions i grups de treball del consell de barri

El Sr. Arechavala comenta les diverses reunions fetes: 1.se'n va fer una d'espais i equipaments del barri per veure quins estan disponibles i es passaran les conclusions, 2.dels projectes participatius: plaça Rabassaires, millora del parc de Dolors Bigas i av. de la Clota es van redactar els projectes: 2.1Millora i remodelació verda al centre de Volpelleres a la plaça dels Rabassaires, més plantació al perímetre de la plaça i s'ampliaran els parterres, 2.2Més verd a l'entorn de l'av. de la Clota en els parterres, i 2.3Millores al parc del c. Dolors Bigas amb plantació, font, banc i panell; 3 propostes de nous grups de treball: 3.1Campanya de sensibilització sobre tinença responsable d'animals, 3.2Programa de barri, potser es farà un qüestionari al juny i trobada al juliol per tancar-lo.

La Sra. Torné pregunta sobre l'enllumenat de l'avinguda de la Clota.

El Sr. Arechavala informa que posar enllumenat és molt car i s'ha limitat a fer més plantació.
El Sr. Corretger apunta que el barri necessita ombra i el mirador mira cap el sud, la solució seria fer un petit terraplè. Vol plantejar un grup de treball de l'esport, no dels clubs, ja que la gent vol coses d'aigua i proposa un circuit de footing.

El Sr. Puigneró en pren nota, ho valoraran i afegeix que el tema de l'aigua ara és difícil.

9. Torn obert

El Sr. Minuesa demana que es parli dels dos temes d'impacte al barri que són el mercat i la Mirada, també de l'equipament esportiu de la Guinardera, pista multiesport, pista de rítmica.

El Sr. Puigneró aporta que l'equipament serà de ciutat, s'ha anat incrementant i serà la zona esportiva més important de la ciutat.

El Sr. Vallès anuncia que en aquest mandat es construirà el pavelló de rítmica que afavoreix altres espais perquè alliberarà hores d'altres llocs i s'iniciarà el PAV4, en paral·lel hi ha el Junior que està treballant un projecte d'ampliació i en sortirà beneficiada la ciutat.

El Sr. Minuesa pregunta per una piscina esportiva i afegeix que tindria sentit per la densitat.

El Sr. Puigneró respon que no està a sobre de la taula.

El Sr. Vallès afegeix que no li consta però se'n pot parlar. Quant al mercat, demà es farà una reunió i en parlaran per revitalitzar el mercat i del tema de la Mirada s'intenta donar sortida a la provisionalitat, afirma que es tindrà una escola, explica que hi ha tres processos judicialitzats, es van buscar espais alternatius i ara es pensa en la primera ubicació. La segona setmana de juny es farà una propera reunió.

El Sr. Arcas demana posar un banc a la parada d'autobús de davant de la televisió de Sant Cugat direcció Sant Cugat, que passen les línies A4 i B7

El Sr. Corretger exposa diversos temes: 1.demana electrificar el barri ja que només n'hi ha a la plaça Rabassaires, hi ha cinc punts susceptibles de fer coses amb grup electrònic; 2.infraestructures: 2.1de Can Canyameres pregunta si cal fer un replantejament urbanístic ja que hi havia un annex, 2.2i mentrestant cal flexibilitzar el que ja hi ha com la biblioteca, pregunta com es pot aprofitar de diferents maneres, fer un conveni, terminologia, que sigui un espai polivalent igual que el local que hi ha al carrer Benet Cortada que es pugui fer servir com a espai d'emmagatzematge; 3.nomenament de carrers, abans hi havia una persona que ho aglutinava tot i no estava representat el barri, demana que ningú no ho aglutini tot.

La Sra. Paraira explica: 1.els punts de llum n'hi ha pocs per tota la ciutat, hi ha un desbordament per llogar grups electrògens i és molta despesa, però ho mirarà; 2.la masia la respondrà el Sr. Duch; 3.flexibilitat, es compromet a mirar-ho però són despeses afegides com conserges, neteja, brigada, contenidors; 4.el del mercat s'està mirant.

El Sr. Puigneró afegeix despesa d'hores de la policia, brigada i altres.

El Sr. Duch aporta que la masia està catalogada i només es pot fer una ampliació del 5% i la sala prevista era més gran. Cal modificar el catàleg i es treballarà paral·lelament a la redacció de projectes.

La Sra. Torné manifesta el seu agraïment per la millora del tema de la brossa però hi ha punts negres els caps de setmana, també s'ha notat més presència policial però hi ha el problema

del mirador, hi ha un punt de venda de droga al pont del FGC. A la Sra. Paraira li demana si li pot seguir passant punts a arreglar sobre la pavimentació ja que fins ara s'han arreglat. Hi ha un problema amb el camp de futbol per fer-lo servir més que un pàrquing. Afegeix l'agraïment per la millora en la brossa, la policia i la pavimentació.

El Sr. Puigneró aporta que s'amplia la plantilla de la policia i hi haurà més presència.

El Sr. Monsereix exposa: 1.tema brutícia a diferents punts, cal educació, l'Ajuntament té responsabilitat; 2.a l'estany de la Guinardera hi ha escombraries perquè falten papereres, demana que siguin tancades; 3.tipus de contenidors pensar-los bé; 4.molt bé el punt verd.

El Sr. Soler denuncia que hi ha furgonetes que no són del barri i aboquen runa als contenidors d'escombraries i demana que la policia faci alguna cosa.

El Sr. Puigneró afegeix que hi ha un component d'incivisme i cal tractar el tema amb educació.

La Sra. Paraira explica que les papereres a l'estany són insuficients, hi ha 2.500 papereres al municipi i es buiden manualment, cal reforçar les de la Guinardera. La recollida de residus s'està fent amb un contracte caducat, s'està sota mínims i ja s'està en tràmits de la nova contractació i demana paciència en la transició. Quant a la runa s'estarà atent. Es farà una unificació dels contenidors amb identificació i hi haurà novetats que s'explicarà a tots els barris

El Sr. Verdú 1.proposa que el nom del barri sigui Volpelleres i associats perquè hi ha sis barris més; 2.per a la festa major a Can Barata, vol saber si hi haurà subvenció.

El Sr. Puigneró respon que es mirarà però s'està en una situació de contenció pressupostària. Sobre el nom es va parlar al consell però es pot discutir en les properes sessions.

El Sr. Gairin demana: 1.la compra d'un diari econòmic, 2.al camp de golf de Can Sant Joan es podria fer un *pitch and putt* per als jubilats i no el parc públic que es vol fer.

El Sr. Puigneró diu que es pot comprar un diari més. Del camp de golf comparteix que són terrenys de la Generalitat, l'Incasòl, i que hi ha una proposta que les zones urbanes tinguin més zones verdes.

El Sr. Marc García exposa diversos punts: 1. al c. Benet Cortada al pas de vianants cada dia aparca un cotxe o una moto i obstrueix l'accés als contenidors i ha trucat a la policia però no passen; 2.pregunta com està la consulta feta a l'alcalde sobre els fanals trencats, accessos al pàrquing i escales del Mercadona que cauen pedres.

El Sr. Puigneró pren nota de l'estacionament.

La Sra. Torné afegeix que el problema d'estacionament és general i la grua no ve.

El Sr. Marc García proposa que es posin multes i així l'Ajuntament recaptaria diners. Demana la resposta feta des de la plataforma de camp de futbol, com està.

La Sra. Paraira explica que al camp de futbol es va fer una autorització provisional per poder aparcar els caps de setmana, i s'hi està treballant mirant els espais dels costats.

El Sr. Vallès comparteix que ho ha derivat als diferents departaments.

El Sr. Pol García pregunta pel grup de treball dels equipaments si seguirà o s'ajuntarà al programa de barris perquè vol participar, demana solució per als temes d'aparcament, pregunta com està la unió entre les estacions de FGC i la Renfe i manifesta que el terreny del golf ha de ser terreny de valor mediambiental.

El Sr. Puigneró reafirma que l'espai del golf no s'ha revertit i explica que els grups de treball són efectius. Recorda que en el proper consell de barri s'escollirà el vicepresident i el secretari. Hi ha voluntat política de fer un intercanviador entre FGC i Renfe i es mirarà l'estat concret. La propera sessió serà a la tardor.

El Sr. Puigneró tanca la sessió a les 20.15h